
اخباریادداشتخبر
اینکه دارو در داروخانه نیست ولی در ناصرخسرو با قیمت 

بالا به فروش می رسد ناشی از ضعف نظارت است

کمبود دارو را باید پیش بینی می کردند
همانطور که دستگاه های مربوطه برای نان مردم، آرد و گندم را 
تامین می کنند؛ برنج و شکر و روغن را تامین می کنند مگر نباید 
همین تمهیدات نیز برای داروی مردم اندیشــیده شود؟ نمی شود 
در شــرایطی که دارو در بازار نیست بگویم صبر کنید بعد کمبود 

شدید دارو و بحران به وجود بیاید بعد بگویم ما وارد می کنیم.
نماینده مجلس درباره کمبود برخی داروها گفت: این پیش بینی 
باید انجام شــود که در فصول سرد ســال یعنی پاییز و زمستان 
مصرف آنتی بیوتیــک بالا می رود و باید به میــزان نیاز تامین 
شود یا اینکه در فصول گرم سال با توجه به بیماری های عفونی 

ممکن است مصرف سرم بالا برود.
ســید محمد پاک مهر عضو کمیســیون بهداشت مجلس ادامه 
داد: دارو با ســایر مایحتاج مردم متفاوت اســت. اولویت اول در 
بحث نیازها و کالاهای اساســی، دارو است چرا که هیچ کالایی 
را نمی شــود جایگزین دارو  کرد. بیماری که اورژانسی است و در 
بیمارســتان بستری است اگر آنتی بیوتیک یا سرم یا داروی مورد 
نیاز بخواهد  نمی شود چیز دیگری را جایگزین آن کرد. اگر امروز 
گوشت قرمز گران شود من گوشت سفید را جایگزین آن می کنم 

ولی در مورد دارو چنین انتخابی نیست.
 وی افزود: در وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو باید تدبیر و 
مدیریت درستی برای تامین دارو اعمال شود. مگر نمی دانند که 
باید فلان دارو برای فلان بیماری در فلان فصل سال تامین شود 
و مصرف سرم در شــرایط کرونا افزایش پیدا می کند؟ همانطور 
که دستگاه های مربوطه برای نان مردم، آرد و گندم را تامین می 
کنند؛ برنج و شــکر و روغن را تامیــن می کنند مگر نباید همین 
تمهیدات نیز برای داروی مردم اندیشــیده شــود؟ نمی شود در 
شرایطی که دارو در بازار نیست بگویم صبر کنید بعد کمبود شدید 

دارو و بحران به وجود بیاید بعد بگویم ما وارد می کنیم.
پاکمهــر گفت: در حال حاضر در بیمارســتان هــا کمبود دارو 
نداریم. در داروخانه های آزاد و بیرون این کمبود بیشــتر شــامل 
آنتی بیوتیک های اطفال و داروهای ضدتشــنج و برخی از ارقام 

سرم هاست.
وی تاکید کرد: باید سازمان غذا ودارو، صنایع داروسازی را پای 
کار بیاورد و بررســی کند گره کار کجاســت. در حال حاضر  ۶۰ 
تــا۷۰ داروی مورد نیاز ما دولتی و توســط شــرکت های دولتی 
وابســته به ستاد اجرایی فرمان امام و شستا تولید می شود. حدود 
۳۵ درصد توســط ســتاد و ۳۵ درصد توسط شرکت های وابسته 

به شستا تولید می شود که کنترل این شرکت ها راحت است.
عضو کمیســیون بهداشــت و درمــان مجلــس تصریح کرد: 
تصمیم گیر اصلی در حوزه دارو در ابتدا رئیس سازمان غذا و دارو 
بعد وزیر بهداشت است. باید نظارت بر شرکت های تولید دارو که 
دولتی هستند تقویت شود. نهایتش این است که اگر امکان تولید 

دارو در داخل نیست واردات انجام می دهیم.
 وی بیان کرد: در مجموع ما زیر ده درصد دارو از خارج وارد می 
کنیم و بیش از نود درصد را خودمان تولید می کنیم اما از آن نودو  
پنج درصدی که خودمان تولید می کنیم باید بخشی از مواد اولیه 
اش را وارد کنیم.  طبیعتا مواد اولیه ای که  وارد می شــود چون با 
ارز نیمایی تهیه می شــود مقداری با قیمت بالا به دست شرکت 
های دارویی می رسد و باید در این زمینه تدبیر لازم صورت گیرد.

او گفت: باید بررسی شود که علت کمبود دارو، احتکار، قاچاق و 
یا صادرات بوده اســت. این که دارویی در بازار موجود نیست ولی 
در  ناصرخســرو با قیمت بالا به فروش می رسد نشان از ضعف 
نظارت است. مدیریت نظارت توسط دستگاه ها می تواند مشکل 
را حل کند. امیدواریم با تغییری که در بحث مدیریت سازمان غذا 

و دارو اتفاق افتاد مشکلات دارویی ما حل شود.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: پیش بینی من این است که با توجه به شرایط کنونی، 
بازار مسکن به سیر صعودی خود ادامه می دهد. غلامرضا سلامی با تحلیل بازار مسکن 
در نیمه دوم سال اظهار داشت: تحلیل مشکل است، چون عوامل متعددی مثل بازارهای 
دیگر، در بازار مســکن موثر است. مســایل بین المللی، وضعیت بازار ارز، مسایل داخلی 
کشور، همه و همه دست به دست هم می دهد و آثار متفاوتی روی بازار مسکن می گذارد. 
وی افزود: اما به طور کلی سیاســت هایی که تاکنــون دولت به کار برده، روی عرضه و 
تولید اثر منفی گذاشــته اســت. زمانی هم که عرضه کم شــود، در میان مدت و حتی 
کوتاه مدت باعث بالا رفتن قیمت ها می شــود؛ به خصوص این که تورم هم به شدت بالا 
باشد. بنابراین پیش بینی من این است که با توجه به شرایط کنونی، بازار مسکن به سیر 
صعودی خود ادامه می دهد.مشــاور اسبق وزیر راه و شهرسازی با اشاره به سیاست هایی 
که در عرضه مســکن اثر منفی داشته اســت، تصریح کرد: سخت گیری ها و فشارهایی 
که به ســازندگان و سرمایه گذاران مسکن وارد می شود، مالیات های سنگین و جریمه ها 
و تنبیه های متعدد را در حوزه مســکن شــاهد هســتیم. از یک طرف می گویند مسکن 
جای ســرمایه گذاری نیســت و از طرف دیگر، بورس مسکن را راه اندازی می کنند. این 
سیاســت های متضاد را من نمی دانم چگونه می شود تعریف کرد.سلامی افزود: صندوق 
املاک و مستغلات که افتتاح شد، خیلی خوب است که مردم روی ملک سرمایه گذاری 
کنند. اما از آن طرف که سرمایه گذاری می کنند، می گویند سوداگر هستند و قیمت ملک 
را بالا می برند. سرمایه گذاری روی ملک ضروری است و خود یک تقاضای مهم در بازار 
مسکن است. وقتی این بخش را تنبیه می کنید و فشار می آورید، به طور طبیعی میل به 

سرمایه گذاری کم می شود و تولید سازنده هم پایین می آید.

وزیر نیرو ، گفت: بر اســاس پیش بینی و اجرای طرح های توســعه ای، بیش از ۷ هزار 
مگاوات برق نسبت به سال گذشته به ظرفیت تولید کشور اضافه خواهد شد.

علی اکبر محرابیان« در همایش مدیران صنعت برق که در راســتای برنامه ریزی گذر 
از اوج مصرف برق در ســال ۱۴۰۲ و تقدیر از عوامل اجرایی گذر موفق در سال ۱۴۰۱ 
برگزار شــد، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهید ســیدفریدالدین معصومی گفت: این 
شــهید بزرگوار از متخصصان صنعت برق کشــور و نماد تعهد و تخصص در کشور به 

شمار می رفت.
وی با بیان اینکه پیش بینــی افزایش ظرفیت قابل توجهی برای تولید برق صورت 
گرفته اســت، ادامه داد: بر اســاس پیش بینی و اجرای طرح های توســعه ای، انتظار 
می رود بیش از ۷ هزار مگاوات برق نســبت به ســال گذشته به ظرفیت تولید کشور 
اضافه شــود. البته این مهم مســتلزم اجرای دقیق برنامه ها بر اســاس زمان بندی 

است. پیش بینی شده 
محرابیان تاکید کرد: آفت موفقیت غرور اســت بایــد مواظب بود غرور صنعت برق را 
نگیرد، اگر نگرانی برای از میان برداشــتن چالش ها و مشــکلات وجود داشته باشد در 
کنار آن دچار غرور نشــویم، می توان انتظار داشت که تابستان سال ۱۴۰۲ نیز به شکل 

مطلوبی مدیریت شود.
وی تاکید کرد: با این میزان ســوختی که در کشــور وجود دارد باید بالاترین راندمان 
دســته جمعی تولید را به دســت آوریم، اینکه با وجود محدودیت های موجود بالاترین 
میزان تولید برق را به دست آورید بی تردید آسان نخواهد بود. بر همین اساس تعمیرات 

و بازسازی نیروگاه ها طبق برنامه از اصول مهم برای تحقق این مهم است.

   حمد جعفری چمازکتی
بهار سال ۱۳۶۶ با قلبی زخم خورده از عملیات کربلای ۵ در شلمچه ، به غرب کشور 

رفتیم، تا بخشی از عملیات کربلای ۱۰ باشیم.
زیر ارتفاعات گولان، فرمانده گردان برای اینکه در ایستادن تعادل داشته باشد، با دست 
راستش ، شانه چپم را محکم چنگ زد، تا آخرین توصیه هایش را زیر گوشم، زمزمه کند.

شهید تقی کیانی فرمانده گردان ویژه شهدا از لشکر ۲۵ کربلا، بچه کردگوی بود.
تقی یک دست و یک پا نداشت. او که در عملیات های مختلف به شرف جانبازی نایل 

شده بود، به رغم تاکیدات سازمانی برای بازنشستگی، زیر بار نمی رفت.
من بارها از او پرسیده بودم که چرا نمی رود پشت جبهه تا در بخش اداری و اعزام نیرو 
فعال باشد و او بارها پاسخ داد که نمی تواند فرزندانش را در مقابل دشمن تنها بگذارد.

از نظر شهید کیانی، همه جوانان ایرانی فرزندانش بودند و او خود را در برابر جان یک 
یکشــان مسئول می دانســت. بارها از او شنیدم که اعتقادی به بالاشهر و پایین شهر و 
اقوام و مذهب و… ندارد. می گفت همه ایرانی هســتیم، همه از یک خانواده ایم و به 
عنوان مدافعان وطن، برای حفظ امنیت همه مردم ایران، جانمان را فدا می کنیم.شهید 
تقی کیانی و دیگر فرماندهان هشــت سال دفاع مقدس، از عشق به مردمشان نیرو می 

گرفتند و سعادت و نیکبختی آحاد جامعه ایرانی، آرمانشان بود.
در این روزهای ســخت که ایران عزیزمان از ســوی دشمنان خارجی و عوامل نفوذی 
داخلی، تحت فشــار اســت، بیش از پیش جای خالی کیانی ها، همت ها و باکری ها ، 
احســاس می شود. برخوردهای احساســی و به دور از درایت در امور ملی، نه از سوی 

مسئولان و نه از طرف معترضان، پذیرفته نیست.
مسئولان کشوری باید در کسوت پدری، با پدیده پرخاشگری جوانان مواجه شوند. هیچ 

پدری تربیت فرزندان را به قیمت جان آنان نمی خواهد.
وقتی مســئولیت های متقابل میان حاکمیت و ملت به رســمیت شناخته شده و قانون 

اساسی ملاک عمل باشد، همگان از آن سود خواهند برد.
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ایستگاه دوحه
سرمقاله

 دانلود تکرار سریال مختار 
با سرعت صد مگ در ثانیه!

  هومن جعفری
این روزها آنقدر سوژه سرمان ریخته که نمی شود 
همه شان را نوشت. گفتم سرمقاله امروز را اختصاص 

بدهیم به چند سوژه تا دستکم حرام نشوند.
۱. وضعیت دارو این روزها فاجعه بار شــده. دخالت 
دستوری در تعیین قیمت، سبب شد تا شرکت های 
تولید کننده دارو فیتیله تولید و توزیع را بکشند پایین 
و حالا با کمبود قرص و کپسول و دارو مواجه شویم. 
مثل همیشــه، صدای مردم در می آید و بعد از چند 
وقت، مجــوز گرانی دارو صادر می شــود و دوباره 
داروها روانه بازار می شوند! قبلا هم نوشته بودم. این 
همان شــیوه ای است که قیمت سیب زمینی و پیاز 
با آن گران می شــود! هر سال در یک تاریخ خاص، 
برای دو سه هفته سیب زمینی و پیاز نایاب می شوند 
و قیمت بالا می رود و مسئولان می گویند ما گرفتار 
شدیم و غافلگیر شدیم و به زودی پیاز و سیب زمینی 
و گوجه فرنگی و هویج از فلان شهرستان می رسد 
و مشکل حل می شود. بله مشکل حل می شود اما 
قیمت گران شــده و دیگر پایین هم نمی آید! دارو 
هم همین است. ماشین هم همین. هویج هم همین!
۲. برجام به کجا رسیده؟ مشخص نیست. به کجا می 
رسد؟ مشخص نیست؟ وینتر ایز کامینگ؟ مشخص 
نیســت. وینتر کامینگ ســی خودمون؟ مشــخص 
نیست. وینتر فعلا مالید؟ مشخص نیست! چیزی که 
مشخص اســت اینکه دلار دارد گران تر می شود و 
مردم فقیرتر. منتظر گشایش های اقتصادی بودیم که 
چیزی رقم نخورد. قشری که به حسن روحانی شدید 
ترین حملات را می کردند که چرا تخم مرغ و مرغ و 
گوشت گران شد، الان سکوت کرده اند و می کوشند 
خیلی آفتابی نشــوند. گرانی کمر مردم را خم کرده. 
داشــتم به این فکر      می کردم که اگر دوماه قبل 
برجام را بســته بودیم، شرایط امروز کشور چطور بود! 

چیزی به ذهنم نرسید!
۳. روزگار تلخی شــده. اولین بار است که می بینم 
شــهروندان مختلف، عملا در شبکه های اجتماعی 
مشــغول آرزو کردن شکست برای تیم ملی در جام 
جهانی هســتند! من بیست و دو سال است روزنامه 
نگار ورزشی هستم و رک و روراست، تا امروز چنین 
چیزی نه دیده بودم و نه شنیده بودم! اینطور نیست 
کــه با هواداران فوتبال بی ارتباط باشــم. بحث بی 
توجهی نیست. بحث آرزوی شکست است! آنهم در 
جام جهانی! چه کسی می توانست باور کند؟ باید با 
یک جامعه شــناس در این مورد صحبت کرد. این 

شکلش را ندیده بودیم!
۴. دوستم دیروز ضبح دوبی بود و دیروز ظهر تهران! 
داشــت برایم تعریف می کرد که سرعت اینترنت در 
فرودگاه دوبی، دویســت مگ بر ثانیه اســت! این را 
مستندساز دیگری هم برایم گفته بود. وزیر ارتباطات 
دیروز همزمان با دیوانه شدن رفیق من از آن سرعت 
جادویی، به ما وعده داده که چند سال بعد، در اینترنت 
ملی قرار اســت به ما سرعت صد مگ را هدیه کند! 
کی؟ چند ســال بعد! تازه با آن سرعت چه چیزی را 

دانلود کنیم؟ تکرار سریال مختار؟

تهران نفس ندارد
آلودگی هوا سالانه جان 20 هزار ایرانی را می گیرد

ما همانیم کـه مــی خوانیم

گهیاینفوگرافی آ
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